
پروین محمدی

کارگران می گویند وقتی بعد از 
چهار ســال پول گروه ملی را بدون 
ســودش به بانک ملی پس دادند، 
دیگر گــروه ملی 10 برابــر آن پول 
مقروض شــده بــود و درصدی کار 
می کرد. این شد که گروه ملی زیربار 
قرض رفت تا جایی کــه دیگر توان 
کمر راســت کردن نداشت. آن  هم 
شــرکتی که از لحــاظ محصول در 
خاورمیانه تک بود. یکی از کارگران 
می گوید: »تمام کسانی که با فولاد 
کار می کنند، می دانند که گروه ملی 
که تمام محصولاتش برِند اســت و 
از قبَِل برندش درآمــد دارد. بعد از 
زمین خوردن گروه ملی بســیاری 
از کارخانه هــای کوچک با دزدیدن 
برنــد گــروه ملی محصولاتشــان 
را در بــازار آزاد فروختنــد. در آن 
زمان  قطعه هایی که گروه ملی نیاز 
داشــت ۵0 میلیارد تومــان هزینه 
داشت. کارگران گروه ملی با هزینه 
خیلی کمتری آن را ســاختند. الان 
شــرکت های کوچک تــر کارگران 
گروه ملی را می برند و شــرکت های 
خــود را راه انــدازی می کنند. اگر 
گــروه ملی شــروع بــه کار کند به 

خاطر خروجی بالایــی که دارد، آن 
شــرکت های کوچک فروش شان 

بسیار کم می شود.«
کارگــران گروه ملی فــولاد که 
حالا غبار از روی خطوط تولیدشان 
کم کــم برداشــته می شــود، در 
مقابل کامیون هایــی که مواد اولیه 
بــه کارخانه وارد می کنند؛  ســرود 
می خوانند و رقص محلی می کنند. 
با این حال کارگری می گوید: »این 
مــواد اولیه کــه وارد شــده میزان 
قابل قبولــی نیســت. در واقع این 
میزان شمش برای چند ماه و تمام 
خطوط کارخانه نیســت. این مواد 
فقط خــوراک چنــد روز کارخانه 

است.«
ایــن کارگــر ادامــه می دهد: 
»لوله ســازی با این مقدار شروع به 
کار نمی کند. چون تنها شمش وارد 
کارخانه شــده و اسلب نیست. برای 
راه اندازی خط کوثــر و تیرآهن که 
دو خط است و بخش یک که مفتول 
تولید می کند؛ این مقدار شــمش 
جوابگوی حتی یک ماه تولید کوثر 
هم نیســت. اما با صحبت هایی که 
شده و قراردادی که با صنایع فولاد 
بسته شــده اســت؛ امیدواریم که 
همچنان ورود مواد اولیه به شرکت 

ادامه داشته باشد. کارگران از اینکه 
مقاومت و تلاششــان جــواب داده 

شده، خوشحالند.«
او این مواد را در حد ســبد کالا 
و یــا محصول سفارشــی می داند و 
می گوید: »برای مثال بــا این مواد 
می توان برای تیرآهن سفارش گرفت 
اما اگر تنها به همین مقدار بســنده 
شــود، برخی خطوط به مدت چند 
روز کار می کننــد و دوباره کارخانه 

می خوابد تا سفارش بعدی.«
کارگــر دیگــری از حقوق های 
معوق ســخن بــه میــان آورده و 
می گوید: »اگر این هفته  طبق گفته  
مدیرعامــل یک ماه حقــوق معوق 
واریز شود، دوباره ۲0روز دیگر مهر 
است و باز سه ماه حقوق معوقه برای 

کارگران می ماند.«
زیر کمرخم شده  کارگر را 

نگرفتند
کارگران گــروه ملی فــولاد از 
نمایندگان شــورای عالی کار گله 
دارند و می گویند: »یکی از بزرگترین 
مشــکلات ما که ناراحتی کارگران 
را رقــم زد؛ این بود که نــه اداره  کار 
و نه نماینده  شــورای عالــی کار در 
خوزســتان یک بار هم زیر کمر خم 
شــده  ما را نگرفتند. حتــی وقتی 

وزیر به گروه ملی فــولاد اهواز آمد، 
همراه با او نیامدند تا ببینند درد ما 

چیست؟«
او و همکارانــش از نحوه  انتخاب 
نمایندگان شورای عالی کار اظهار 
بی اطلاعی می کننــد و می گویند: 
»حتی اســم آن ها را هم نمی دانیم. 
در این ۵ سال حداقل یک کارگر باید 
اسم یکی از این نماینده ها را شنیده 
باشــد یا با این همه مشکل؛ یکی از 
نمایندگان حتــی یکبار به دیدن ما 
آمده باشــد اما هیچ خبری نشــد و 
هیچ حمایتی از آنها ندیدیم. ما اصلا 
هیچ نقشی در انتخاب آنها نداشتیم. 
اگر به کارخانــه بیاید اصلا کارگران 

نمی دانند که نماینده دارند.«
با سماجت دنبال استیضاح 

وزیر اقتصاد هستم
نماینــده اهــواز در مجلــس با 
ابراز نگرانــی نماینــدگان از آینده  
گروه ملــی فولاد اهــواز بــه ایلنا 
می گوید: »کل گروه ملی در اختیار 
بانک دولتی اســت. دلیل اینکه در 
پرســش و پاســخ از رئیس جمهور 
اســم بانک ها را آوردم، این بود که 
می خواســتم یک پیغــام بدهم که 
حیــات گروه ملــی دارد بــه خطر 
می افتد و باید بــرای آن کاری کرد. 

پیشتر از آنکه کار از کار بگذرد.«
علی ســاری؛ تمام مشکلاتی که 
در کارخانجاتــی ماننــد گروه ملی 
فولاد در حال وقوع است را به دلیل 
عــدم اداره  دقیق بانک هــا می داند 
و می گوید: »با ایــن پرداخت های 
قطره چکانی کار به جایی نمی رسد 
و باید یــک بار برای همیشــه  این 
مسئله حل شود. بانک ها باید بدانند 
خروجی و ســود ایــن کارخانجات 
درصورت راه انــدازی دوبــاره به 
خودشــان برمی گردد. فولاد بازار 
فروش خوبی دارد و تولیداتش روی 
زمین نخواهد ماند. با این آگاهی این 
دست دست کردن ها نارضایتی ها را 

بیشتر خواهد کرد.«
وی تاکیــد می کنــد کــه »با 
ســماجت دنبال اســتیضاح وزیر 
اقتصاد هستم، چراکه مشکل اصلی 
این کارخانه از بانک نشات می گیرد. 
حال به طور خواسته یا ناخواسته این 
شرکت در دســت بانک است و باید 
یک بار برای همیشه پول تزریق کند 
تا کارخانه راه بیفتد. این کارخانه با 
شروع کار می تواند هم خود را احیا 
کند و بدهی هایش را بدهد. با تمام 
تلاش هایی که صورت گرفته؛ اینکه 
هنوز این کارخانه با مشکل روبه رو 
است به دلیل مدیریت غلط سهامدار 
اصلی است که هنوز نتوانسته یک 
بار برای همیشــه مشــکل را حل 

کند.«
تمام قد به نارضایتی 

کارگران گروه ملی حق می دهم
مدیرعامــل گروه ملــی فولاد 
اهواز که نزدیک به دو ماه اســت به 
کارخانه آمده، در مورد تامین مواد 
اولیه  تهیه شده به ایلنا می گوید: »از 
اینکه شــادی به کارخانه بازگشته 
اســت، همراه با کارگران شــریف 
گروه ملی فولاد خوشحالم. من تمام 
کارگران گروه ملی  و دغدغه شان را 
درک می کنم و به آنها حق می دهم. 
همان روز معارفه بــه آنها گفتم اگر 
پس از ســه ماه مشکل کارخانه حل 
نشد من خواهم رفت. خدا را شاکرم 
که تمام تلاش ها و صبوری کارگران 

امروز نتیجه داد.«

کســری غفوری ادامه می دهد: 
»برای تامین مــواد اولیه فولا ملی 
اهواز به طور ماهیانــه ۴0هزار تن 
مورد نیاز اســت کــه در دو مرحله 
این کار انجام شــد. برای این کار ما 
بایــد از وزارت صمت مجــوز لازم 
را می گرفتیــم که با مجــوز گرفته 
شــده؛ ماهانه ۴0هزار تن شمس و 
اسلب خارج از بورس برای کارخانه 

تامین شد.«
وی می گوید کــه در این مرحله 
بــرای تامین نقدینگی مشــکلات 
عدیــده ای وجود داشــت. او ادامه 
می دهــد: »بــرای ۴0هــزار تــن 
10۵میلیارد تومان مورد نیاز است. 
با توجه به شرایط فعلی گروه ملی که 
میراث دار ۳هزار میلیارد بدهی است؛ 
تامین نقدینگی کار سختی است. اما 
باپیگیری های بانک ملی توانستیم 
شرکت سرمایه گذاری توسعه ملی 
را متقاعد و این عدد را تامین کنیم«.

غفــوری تاکیــد می کنــد: »با 
پیگیری های بانــک ملی مواد اولیه 
وارد گروه ملی شــد. بــه طوری که 
روزانه ۲هزار تن و تا آخر ماه ۴0هزار 
تن شــمش وارد کارخانه شود. این 
۴0 هزار تن که وارد شــود و تولید 
به کاربیفتد؛ نقدینگــی در جریان 
خواهیم داشت و می تواینم این مقدار 
رابه حســاب  فولاد خوزستان وارد 
کنیم تا بتواینم مواد اولیه در چرخه 
تولیدمان داشته باشــیم. سپس از 
ســود فروش حقوق کارگران واریز 

خواهد شد.«
غفوری در رابطه بــا ۴۸میلیارد 
واریزی به حســاب گــروه ملی نیز 
می گویــد: »آن ۴۸ میلیارد مربوط 
به نامه درخواســتی بود کــه از آن 
تنها 11میلیاردش محقق شــد که 
تمامی آن به حساب کارگران واریز 
شــد. دلیل آن هم این بود که بانک 
مرکزی باید با آن موافقت می کرد که 
در این بین با جابه جایی رییس بانک 
مرکزی به تاخیر افتاد. اما نهایت در 
دوشنبه آینده دومین حقوق معوق 

کارگران پرداخت می شود.«

تأمین مواد اولیه غبار از خطوط تولید گروه ملی فولاد زدود اما؛

این تمام مسأله نیست
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بیمه نزدیک به ۴۴ هزار کارگر 
در مازندران 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
از بیمه  ۴۴ هزار و 1۳۹ کارگر در استان خبر داد. 

کامران اصغری  با اشاره به عملکرد حوزه روابط 
کار اداره کل از ســال ۹۲ تاکنون به خبرنگار ایلنا 
گفت: در راستای پیاده ســازی مقررات ایمنی و 
کاهش حوادث ناشــی  از کار تاکنــون ۹۹ هزار  و 
11۳  مورد بازرسی ادواری و موردی از کارگاه ها، به 
ویژه کارگاه های ساختمانی و معادن استان  انجام 

شده است. 
وی از بررسی حدود ۶۸ هزار تقاضای مشاغل 
ســخت و زیان آور در کمیته های بدوی و تجدید 
نظر استان خبر داد و افزود:  کمیته های حفاظت 
فنی و بهداشت کار در کارگاه ها در راستای کاهش 
حوادث ناشی از کار به تعداد ۵۹۶ کمیته افزایش 

یافته است. 
    

 تجمع کارگران هفت تپه
 ادامه دارد

 تشــدید اعتراضات کارگری در مجتمع هفت 
تپه در حالی ادامه دارد که طی چند روز و همزمان 
با آغاز اجتماع صنفی کارگران نیشکر هنوز هیچ 
مقام دولتی به صورت جدی پیگیر مطالبات آنها 

نبوده است.
به گزارش ایلنــا، برخی منابــع کارگری در 
مجتمع کشت و صنعت نیشکر هفت تپه از ادامه 
اعتراضات صنفــی کارگران ایــن مجتمع خبر 

می دهند.
این کارگران که تعداد آنهــا تا ۷00 نفر برآورد 
شــده اســت، می گویند: در بخش های مختلف 
صنعتی و کشــاورزی مجتمع نیشــکر هفت تپه 
مشــغول کارند و از تقریبا دو هفته پیش اعتراض 
صنفی خود را نســبت به تاخیر در پرداخت شدن 
مطالبات مزدی خود  از ســر گرفته اند که تا شنبه 

)10 شهریور ماه( ادامه یافته است.
کارگران معترض مجتمع نیشکر هفت تپه با 
بیان اینکه کارگران خواســتار دریافت مطالبات 
صنفی خود هســتند، افزودند: اگر دست کم سه 
ماه مطالبات مــزدی عقب افتــاده آنها پرداخت 
شود، دلیلی برای اســتمرار این اعتراض صنفی 

وجود ندارد.
در عین حــال بیش از 1۵00 نفــر از کارگران 
روزمزدی با همراهی همــکاران خود در این دوره 
از اعتراضات مدعی هســتند هنــوز کارفرما به 
وعده هایی که در حضور مسئولان برای عقد قرارداد 
دائم به آنها داده   بود، عمل نکرده است. دلیل دیگر 
اعتراض کارگران مجتمع هفت تپه، مربوط به قوت 
گرفتن شائبه تقســیم اراضی و املاک کشاورزی 
و صنعتی ازسوی شــرکای این مجتمع است که 

موجب تشدید نگرانی کارگران شده است.
آنان می گویند: حذف مزایــای عرفی از دیگر 

دلایل اعتراض این دوره کارگران هفت تپه است.
    

نارضایتی از همسان سازی حقوق 
به روش پلکانی

جمعی از بازنشســتگان کشــوری در نامه ای 
خطاب به نمایندگان مجلس خواســتار اجرای 

قانون مدیریت خدمات کشوری شدند.
در این نامه که به صورت یک کمپین در فضای 
مجازی توســط تعداد زیادی بازنشسته کشوری 
امضا شده ؛ آمده اســت: با توجه به درخواست ها و 
اعتراضات مکرر در سال های گذشته نسبت به عدم 
اجرای قانون مدیریت خدمات کشــوری مصوب 
1۳۸۶ که موجب اختلاف حقوق بازنشســتگان 
سنوات مختلف نسبت به یکدیگر و دیگر شاغلین 
و باعث تبعیض شدید شده اســت، به این وسیله 
نارضایتی شدید خود را نسبت به بی تفاوتی و عدم 
پاسخگویی و پیگیری مشکلات معیشتی و درمانی 

بازنشستگان اعلام می داریم.
در ادامه ایــن نامــه ضمن اعــلام مخالفت 
بازنشستگان کشــوری با همسان سازی به روش 
پلکانی که در سنوات گذشته  نتوانسته است هیچ  
تاثیر مثبتی در زندگی آنان ایجاد کند، آمده است: 
از شما نمایندگان ملّت انتظار داریم که به وظیفه 
قانونی خویش عمل کنید؛ در غیر اینصورت ما از 
اصل ۲۷ قانون اساســی برای احیای حق قانونی 
خود استفاده کرده و در مقابل کلیه نهادهایی که 
تاکنون نسبت به تضییع حقوق قانونی مغفول ما 

سکوت اختیار کرده اند، تجمع خواهیم کرد.

»مشکلات گروه ملی فولاد از آنجا شروع شد که منصور آریا دستگیر و برای جبران اختلاس ها؛ حساب های شرکت 
بلوکه شد. کارخانه تولید می کرد و تمام درآمد شرکت در حسابش می ماند. در این مدت شرکت روز به روز بیشتر زمین 

خورد و بدهی هایش بالا گرفت. برای همین دیگر توان پرداخت حقوق کارگران را نداشت. در حقیقت تاوان اختلاسی که 
شده بود، از جیب کارگر پرداخت شد«. این را کارگران گروه ملی فولاد که بعد از چند روز تجمعات اعتراض آمیز، عصر ۷ 

شهریور ماه مواد اولیه دوباره به خطوط تولیدشان سرازیر شده است، می گویند.   در مطلب پیش رو، ایلنا ضمن  گفت وگو با 
کارگران، نماینده اهواز در مجلس و مدیرعامل گروه ملی فولاد،  این مشکلات را بررسی کرده است.

سرپرســت وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی گفــت: وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی در زمینه هــای افزایش خدمات 
اجتماعی، اشتغال زایی و حمایت از تعاونی ها 

موفق عمل کرده  است.
به گزارش ایلنا،  انوشــیروان محســنی 
بندپــی در برنامه افتتاح برخــی پروژه های 
تابعه مجموعه وزارت، افــزود: وزارت کار در 
دولت تدبیر و امید پنج راهبرد اساسی را در 
دستور کار قرار داده اســت. اول، برنامه ملی 
مبارزه با فقر و ایجــاد ادارات اجتماعی بوده 
و دولت تمام تلاشــش را برای حمایت ویژه 
از کسانی که حداقل های معیشتی را دارند، 

صورت داده است. 
افزایش مســتمری مددجویــان دو نهاد 
حمایتی کمیته امداد و سازمان بهزیستی را 

از ۲.۷۹ برابر به ۵.1 برابر داشته ایم. در بودجه 
۹۷، ۲۲00 میلیارد تومان برای کاهش فقر 

مطلق تخصیص داده شده است.
سرپرست وزارت کار افزود: طرح کارورزی 
نیز مزایای بســیار بالایی داشــته اســت. 
همچنین طرح کارآمــوزی در محیط کار با 
احیای روابط استاد- شاگردی برای کسانی 
که علاقه منــد به تقویــت مهارت های فنی 
خود هســتند با کمک و همراهی ســازمان 
 آمــوزش فنی و حرفــه ای کشــور اجرایی

 شده است.
بندپی در خصوص راهبــرد دیگر وزارت 
کار درجهت توســعه و ترویــج تعاونی های 
کشور، گفت: 1۸ میلیون شــاغل در بخش 

تعاونی داریم.
سرپرســت وزارت تعــاون، کار و رفــاه 

اجتماعی در اشــاره به راهبــرد پنجم مهم 
وزارت کار گفت: پایداری صندوق ها ازجمله 
اولویت ها اســت. تلاش داریم از بنگاه داری 
صندوق های ضــررده جلوگیــری کنیم و 
می خواهیم کــه از این طریق بــه خدمات 
اجتماعی در ابعاد مختلف ارتقا ببخشــیم. 
بنابرایــن شــرایط پایــداری صندوق ها و 
 کاهش تصدی بنگاه داری آنها را در دســتور 

کار داریم.
سرپرست وزارت کار ســپس با اشاره به 
سازمان تامین اجتماعی گفت: این سازمان 
۴۲ میلیون نفر را تحــت حمایت همه جانبه 
قــرار داده اســت. این حمایت هــا از طریق 
برقراری مســتمری، ارائه خدمات سلامت و 
بسیاری موارد دیگر محقق شده است. تقریبا 
حــدود ۳0 درصد خدمات ســلامت در این 

سازمان ارائه می شود بقیه خدمات نیز با خرید 
از مراکز دانشگاهی به صورت خرید خدمت 
ارائه خواهند شد. در حوزه تامین اجتماعی 
نیز پروژه ها و برنامه هایی برای افتتاح داریم. 
در اســتان آذربایجان غربی شــعبه اقماری 
شهرستان چهار برج، در استان اردبیل بخش 
سنگ شــکن بیمارســتان تامین اجتماعی 

سبلان، در تهران ارتقای هتلینگ بیمارستان 
فیاض بخش و بخش اورولوژی بیمارســتان 
لبافی نژاد، در قزوین ام آر آی بیمارستان رازی 
قزوین و در استان مرکزی بخش سی تی اسکن 
بیمارستان ســاوه امروز افتتاح خواهد شد. 
ما امیدواریم همه آحــاد جامعه برخوردار از 

خدمات سلامت باشند.

سرپرست وزارت کار:

تلاش داریم از بنگاه داری صندوق های زیان ده جلوگیری کنیم

روی موج کوتاه
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نماینده اهواز در مجلس: 
»کل گروه ملی در اختیار 
بانک دولتی است. دلیل 
اینکه در پرسش و پاسخ 

از رئیس جمهور اسم 
بانک ها را آوردم، این بود 
که می خواستم یک پیغام 
بدهم که حیات گروه ملی 

دارد به خطر می افتد و باید 
برای آن کاری کرد. پیشتر 

از آنکه کار از کار بگذرد.«

کارگران گروه ملی فولاد از 
نمایندگان شورای عالی کار 
گله دارند و می گویند: »یکی 

از بزرگترین مشکلات ما 
که ناراحتی کارگران را رقم 

زد؛ این بود که نه اداره  کار 
و نه نماینده  شورای عالی 
کار در خوزستان یک بار 
هم زیر کمر خم شده  ما را 

نگرفتند«


